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راه اندازی دکترای تخصصی طب 
ایرانی و مکمل در همدان

ســپهرغرب، گروه خبر: معاون آموزشی دانشگاه 
علوم پزشکی ابن سینا از راه اندازی دکترای تخصصی 
طب ایرانی و مکمل در دانشگاه علوم پزشکی همدان 

خبر داد.
فرهاد فراهانی با بیان اینکه در آخرین جلســه شــورای 
گســترش دانشــگاه ها با راه اندازی دکترای تخصصی طب 
ایرانی و مکمل موافقت شــد اظهار کــرد: امیدواریم علاوه 
بر تربیت متخصصین در این زمینه خدمات طب ســنتی و 
ایرانی به صورت رسمی و کلاسیک به هموطنان ارائه شود.

وی گفت: باید به ســمت ایجاد شرکت های دانش بنیان 
حرکت کنیم تا محصولات مربوط به طب ســنتی به صورت 
داروســازی سنتی ارائه شود و بســته هایی از ارائه خدمات 
طب ایرانی حتی با مشــارکت بخــش خصوصی در اختیار 

هموطنان قرار گیرد.
معاون آموزشی دانشــگاه علوم پزشکی ابن سینا با بیان 
اینکه رشــته طب ســنتی به تازگی به عنــوان طب ایرانی 
و مکمل تغییر  نام داده اســت افزود: طــب ایرانی و مکمل 
رشته ای از طب است که از توانمندی های دانش طب سنتی 
و ایرانی در کنار دانش نوین پزشکی برای درمان بیماران و 

کمک به بهبود آنان استفاده می کند.
وی اضافه کرد: در بســیاری کشــورهای جهان و حتی 
کشــورهای اروپایی دارای سابقه تمدن طولانی طب سنتی 
و مکمل به صورت ریشــه دار وجود دارد به طور مثال کشور 
چین و هند در کنار سیســتم ارائه خدمات ســلامت طب 
سنتی چینی را به صورت سازمان دهی شده در اختیار مردم 

می گذارند.
فراهانــی با یــادآوری اینکه در ایران نیز دانشــگاه های 
مختلفــی در حال آموزش و تربیت نیروهای متخصص طب 
ســنتی هستند گفت: پزشــکانی که در رشته طب ایرانی و 
مکمل تحصیل می کنند پزشکان عمومی هستند که بعد از 
گذراندن دوره های آمــوزش عمومی وارد دوره های آموزش 
دکتــرای تخصصی طب ایرانی و مکمل می شــوند و بعد از 
چهار ســال آموزش با دانشی که از علوم پزشکی کلاسیک 
دارند از اصول و مبانی ارزشمند آموخته شده در طب ایرانی 

بخصوص طب سینوی و دیگر بزرگان استفاده می کنند.
وی با بیان اینکه دانشــگاه علوم پزشکی همدان امکانات 
خوبی را در این راســتا فراهم کرده اســت خاطر نشان کرد: 
ســلامتکده طب سنتی بدیع الحکما در دو طبقه خریداری 
شــده و امکانات مربوط به طب ســنتی در آن مستقر است 
همچنین سه هیئت علمی خوب در این حوزه وجود دارد و 

نفر چهارم نیز به زودی اضافه می شود.
معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی ابن سینا افزود: با 
تامین زیرســاخت های خیلی خوب در فضای کاملا ایرانی و 
اســلامی در فاصله نه چندان دور محصولات این رشته در 
اختیــار مردم قرار بگیرد و از این رشــته به صورت علمی و 

بهینه استفاده شود.
وی با اشــاره به اینکه مانند همه رشته ها و امور افرادی 
وجود دارند که در امور مهندســی و ســاخت و ساز علمی و 
دارای مجــوز کار می کنند و افرادی نیز بدون مجوز این کار 
را انجام می دهند اظهار کرد: چون رشته طب سنتی و ایرانی 
فضای جدید و وسیعی اســت ممکن است در برخی موارد 
مراجعی مانند دانشگاه علوم پزشکی همدان و سازمان نظام 
پزشــکی به صورت قانونی مداخله کننــد و این افراد را از 

دانش آموختگان این حوزه جدا می کند.
فراهانی افزود: یکی از بهترین روش ها این است که خدمات 
علمی و درســت در اختیار مردم قرار بگیرد زیرا ارائه خدمات 
درست، علمی و رسمی و نشــان دار به تدریج بازار افرادی که 

غیررسمی و غیر علمی کار می کنند را کساد می شود.
وی گفت: در معاونت درمان حوزه طب سنتی فعال است 
همچنین در حوزه آموزش نیز گروه رسمی مصوب دانشگاه 
در حوزه طب ســنتی وجــود دارد و با ورود دانشــجویان 
دکترای تخصصی طب ایرانی و مکمل خدمات ارائه شــده 

بیش از پیش سازماندهی می  شود.
معاون آموزشــی دانشــگاه علوم پزشکی ابن ســینا ابراز 
امیدواری کرد که دانشــکده طب ســنتی در استان همدان 
راه اندازی شود زیرا آرامگاه شیخ الرئیس بوعلی سینا پدر طب 
ایرانی و ســنتی و بنیاد رسمی بوعلی سینا و سلامتکده بدیع 
الحکما در همدان وجود دارد و باید از این ظرفیت بهره گرفت.

خبــر

خبــر
sepehr.khabar@gmail.com

خبر: تورم قوانین در کشور
 بدیهی است از تورم قیمت کالاها بیشتر نیست.

معیشت: عرضه شانه ای تخم مرغ تخلف است
 کیلویی تخلف نیست، اما عادت به چنین کاری 

ندارند.
خبر: کتاب جایزه لاک پشت پرنده

 امید است فضا صرفاً تخیلی نباشد.
خبر: تولید پراید 132 متوقف شد

 آیا موجب کاهش قیمتش خواهد شد؟
انگلیس: دیگر نمی شود به انگلیس اکتفا کرد
 از قبل هم نمی شد، شما دیر فهمیدید.

سلامی: آرزو کردم کاش مسافر بوئینگ 737 بودم
 کاش ترامپ در آن بود.

نماینده: سفیر انگلیس باید از کشور اخراج شود
 عده ای از مردم معتقد هســتند که باید با تیپا 

اخراج شود.
همدان: آدم خوش معامله شریکه مال مردمه

 چــه ضرب المثل های خوبی کــه برخی از ما به 
آن ها بی اعتنا هستیم.

درنگ: دریوزگانی چون ترامپ تحمل نکِورویانی چون 
حاج قاسم را ندارند

 کبوتر با کبوتر، باز با باز.
ورزش: جذب حامی مالی برای حل مشکلات فوتبال

 چه زیاد درخواست مالی دارن تا حرکتی داشته 
باشند.

خبر: حکم قصاص پایان اسیدپاش
 زدی ضربتی، ضربتی نوش کن.

خبر: توقف اینتر در سن سیرو
 نترس منظور اینترنت نیست.

خبر: جدایی رسمی کالدرون از پرسپولیس
 اگر محضری شده دیگه راه برگشتی نیست.

خبر: سپک تاکرا ورزشی مظلوم در استان
 بابا برخی افراد مشاهیر خود را هم نمی شناسند.

تلخکخان
دبیر حزب سبز ایران:

در جنگ سخت دشمن را شکست دادیم، حالا 
نوبت غلبه بر جنگ روانی است

شجاعت ســردار حاجی زاده پاتک سنگینی به 
عملیات روانی دشــمن بود/ مــردم باید آماده باش 
باشــند تا فریب جنگ روانی دشــمن را نخورند/ 
دستاورد ما در حمله به آمریکا در 100 سال اخیر 

بی نظیر بوده که باید حفظش کنیم
سپهرغرب، گروه خبر - سمیرا گمار: دبیر حزب 
ســبز ایران سوء استفاده از خشــم عمومی و دنبال 
کردن اختلاف ها توسط جنبش های معلوم الحال را 
مســئله مهمی دانست و گفت: ما در جنگ نظامی 
بر آمریکا غلبه کردیم، در جنگ روانی هم با تشییع 
پیکر پاک حاج قاســم سلیمانی دشمن را شکست 
دادیم، اما پیوست عملیاتی دشمن در بخش روانی 

ادامه خواهد داشت.
سقوط هواپیمای مسافربری اوکراینی در آسمان 
کشــورمان که جان باختن 176 نفر از هم وطنان و 
به عزا نشستن خانواده ها و بستگان آن ها را در پی 
داشت، به تنهایی آن قدر تلخ و ناگوار بود که ملتی را 
به سوگ بنشاند، اما این خبر که هواپیما با خطای 
انســانی در شلیک موشک سپاه ساقط شده، تلخی 

ضایعه را مضاعف کرد.
دراین میان حق با ملت بود که خشــم ناشی از 
این اشــتباه یا احتمال خرابکاری را با تأسف جان 
باختن مســافران هواپیما درهم آمیزند و به گلایه 
بنشینند که چرا چنین شده؟ و شلیک موشک چرا 
و بــا کدام انگیزه صورت گرفته؟ ســؤالی که افکار 

عمومی در انتظار پاسخ آن بودند.
72 ســاعت بعد از این واقعه، سردار حاجی زاده، 
فرمانده هوا فضای ســپاه بــا صداقتی مثال زدنی و 
بدون کمترین تکلف به تشــریح ماجرا پرداخت و 
بی آنکه قصور و یا تقصیر احتمالی در شلیک موشک 
را نفی کند، گفــت: »حادثه دلخراش ســرنگونی 
هواپیمای مســافربری خطوط هوایــی اوکراین را 
بنده در غرب کشــور بعد از اجرای عملیات ضربات 
موشــکی علیه پایگاه های آمریکا شنیدم و موقعی 
کــه اطمینان پیدا کــردم این اتفاق افتــاده واقعاً 
آرزوی مرگ برای خود کردم که  ای کاش می مُردم 
و چنین حادثه ای را شــاهد نبــودم... ما گردنمان 
از مو باریک تر اســت و همه مســؤولیت این کار را 
می پذیریم و هرگونه تصمیمی که مسؤولان بگیرند، 

مطیع به اجرای آن هستیم.«
خبرنــگار ســپهرغرب در ادامه بررســی ابعاد 
مختلف این موضوع و شــرایط حاکــم بر جامعه، 
این بار گفت وگویی با دکتر حســین کنعانی مقدم، 
دبیر حزب سبز ایران ترتیب داده که به صفر تا صد 

شب حادثه می پردازد:
دبیر حزب سبز ایران با اشــاره به نوع عملکرد 
ســامانه پدافند هوایی در کل دنیا، اظهار کرد: در 
قاموس نظامی، هر طرح و عملیاتی پیوســت خاص 
خــود را دارد؛ اعم از پیوســت لجســتیک، جنگ 
الکترونیک، پیوست دستورالعمل، پدافند و غیره که 
قبل از عملیات به همه سازمان ها و مراجع ذی ربط 
ابلاغ می شود تا هر بخشی بداند در صورت حوادث 

احتمالی چه باید بکند یا نکند.
وی با اشاره به طرح و عملیات جمهوری اسلامی 
علیه آمریکا در عراق، تصریح کرد:  شــرایط ما بعد 
از حمله به آمریکا به مرحله قرمز و شــرایط جنگی 
رســیده بــود و اقداماتی در این راســتا باید انجام 
می شــد، ازجمله اینکه پرواز ها باید کنترل می شده 
و از مرز ایران هر پرنده ای وارد کشور می شد تحت 
رهگیری سیستم پدافندی ما قرار گرفته، شناسایی 

شده و به کل سیستم اعلام می شده است.
دبیر حزب ســبز ایران با تاکید بــر اینکه پرواز 
هواپیمای مســافربری با اعلام مبــدا و مقصد نیز 
در ایــن زمره بوده اســت، اظهار کــرد: اینکه چرا 
این ناهماهنگی پیش آمــده و هواپیمای اوکراینی 
نزدیک به شبکه هواپیمای پدافندی می شده جای 
سوال است، چراکه شــبکه راداری کاملا هوشمند 
اســت و قابلیت شناســایی مســیر، هدف، تعداد 
مســافران و ارتفاع هواپیمــا را دارد اما اینکه چرا 
طبق پیوســت پدافندی آســمان کلییر نشده باید 

مسئولانی که اجازه پرواز داده اند پاسخگو باشند.
کنعانی مقدم با اشــاره بــه دو موضوع مهم حد 
تقرب و کریدور در پرواز، ابراز کرد: اگر این موضوع 
اعلام می شد هیچ پدافندی حق مداخله نداشت اما 
مســئله این است که برخی از سیستم ها راداری ما 
مختل شده بود و اگر جنگ الکترونیکی ثابت شود 
آمریکایی ها به عنوان متهم اصلی این پرونده بوده و 
مقصران بعدی کسانی هستند که اجازه پرواز داده 

اند و باید مواخذه شوند.
وی ادامــه داد: اپراتــور پدافنــد هواپیمــای 
مسافربری را در رادار، موشک کروز دیده، قاعده هم 

این است که چون در نقطه حساس بوده )پایتخت( 
اگــر نتواند با مرکز ارتباط برقــرار کرده و از مرکز 
دســتوری دریافت کند خودش تصمیم گرفته و به 

عبارتی آتش به اختیار عمل می کند.
عضو شــورای عالی سپاه در دوران دفاع مقدس 
با بیان این نکته که پروازهای 737 در دنیا نزدیک 
به 18 حادثه نظیر این حادثه در ایران داشــته که 
8 مورد آن مرگبار بوده، گفت: این مســئله و علل 
و عوامل ســقوط نیاز به بررســی دارد و نمی توان 
شــتاب زده گفت چه خبر بوده؟ چون سناریوهای 
مختلفی در هر ســانحه هوایی وجود دارد از جمله 
نقص فنی، خطای خلبان، بمــب گذاری، هواپیما 

ربایی و مواردی از این قبیل.
کنعانی مقدم تاکید کرد: اینکه یک هواپمیاها از 
کریدور اصلی خود خارج شده و مورد اصابت مشک 
قرار بگیرد نظیر حوادثی که در گذشته در اوکراین، 
مالزی و آمریکا اتفاق افتاده نیاز به بررســی دارد؛ 
در 11 ســپتامپر آمریکایی ها دچار همین مصیبت 
شــدند؛ یعنی چهار فروند هواپیمــا همزمان راهی 
شــده و دو فروند به برج های دو قلو برخوردند، دو 
هواپیمای دیگر که اطراف پنتاگون و کاخ ســفید 
بودند به دســتور خود آمریکایی ها با تعداد زیادی 

مسافر در آسمان منهدم شدند.
وی یادآوری کرد: این یک دستورالعمل نظامی 
در آمریکا اســت که اگر هواپیمایــی وارد منطقه 
خاص شــده و پاسخ به پیام شــما نداد یا سیگنال 
مورد نظــر را نداشــت، بزنید با این تفاســیر هم 
بخواهیم ماجرا را بررســی کنیم جمهوری اسلامی 

نیز در شرایط نظامی قرار داشت.
مشــاور بنیاد مســتضعفان با تبیین این نکته 
که هر رینــگ پدافندی ما از مرز ایــران تا تهران 
متفاوت اســت، افزود: در لایه های مختلف پدافند 
این که اپراتور منتظر دستور باشد یا آتش به اختیار 
عمل کند، متفاوت اســت، قاعدتا اینکه هواپیما در 
نقطه ای نزدیک تهران و ســایتی که جدیدا مستقر 
شده حرکت می کند این سیســتم عملیاتی هم با 
مرکز ارتباط نداشــته می توانســته آتش به اختیار 

عمل کند.
کنعانی مقدم در ادامه ســخنان خود با شــرح 
این مطلب که اگر سیستم به دلیل جنگ سایبری 
مختل شود نمی توان هواپیمای مسافربری 733 را 
از کروز جنگی تشــخیص داد، اذعــان کرد: اپراتور 

ناگزیر بوده باید بر اساس تجربه ای که داشته عمل 
کرده و این جاست که خطای انسانی اتفاق افتاده، 
البته باید عوامل این خطا بررسی شده و نمی توان 

از کنار آن به سادگی گذشت.
کارشــناس مســائل غرب آســیا با بیان اینکه 
احتمــال جنگ الکترونیک و تحــت تاثیر اقدامات 
این جنگ قرار گرفتن نیز وجود دارد، تصریح کرد: 
سیستم پدافند ما یکپارچه است و همه بخش ها با 
هم در ارتباطند، اما ممکن است ناو هواپیمابر آمریکا 
در خلیج فارس که مجهز به جنگ های الکترونیک 
اســت این کار را کرده باشد تا سیستم های ما را با 
خطا مواجه کند چراکه مشــخص است کروز نبوده 
اما ممکن اســت در رادارهای مــا این کار را کرده 
باشــند که اعلام کنند کروز در حال پرواز اســت، 
ضمن اینکه باید این ســوال پاســخ داده شود که 
کروز هایی که به ســمت ایران می آمد چه شدند و 

چه خطایی در اینجا رخ داده است؟
وی با اشاره به دســتور مقام معظم رهبری در 
بررســی این موضوع و اطلاع رســانی به مردم در 
اســرع وقت، عنوان کرد: اینکه ســپاه 72 ساعت 
صــرف ایــن کار کــرده و در این 72 ســاعت نیز 
باید ســتاد کل نیروهای مســلح موضوع را بررسی 
می کرده زمان زیادی نیســت، باید سلسله مراتب 
انجام می شــده چراکه وقتی ایــران اعلام کند من 
مقصرم همه تبعات متوجه جمهوری اسلامی بوده 

و این زمان حداقلی است.
این تحلیلگر سیاسی اضافه کرد: پرونده بررسی 
هواپیمایی که لیبی در لاکربی ساقط کرد 10 سال 
طول کشــید، هواپیمای اوکراین در روسیه را زدند 
هنوز هم معلوم نیســت به کجا رسیده، پرونده 11 
ســپتامپر همچنان در حال بررسی است بنابراین 
جمهوری اسلامی ایران در این مرحله به درستی و 

شایستگی عمل کرد.
کنعانــی مقدم اعــلام کرد: جنگ رســانه ای 
وسیعی علیه این ماجرا شــکل گرفت و از آنجایی 
که در بحث اطلاع رســانی نه برنامه داشــتیم و نه 
توانســتیم برنامه خوبی داشــته باشــیم با مشکل 
مواجه شــدیم؛ اینکه می گویند اخبار سانسور شده 
صحیح نیست، چون چیزی نگفته بودند هر چیزی 

هم مسئولان گفتند رسانه منتشر کرده است.
وی تاکید کرد: همان طور که در ابتدا نیز عرض 
کردم چــون در پی یک حمله پیوســت عملیاتی 

وجود داشته و مســئولیت ها در آن کاملا مشخص 
شده اند این اعلام خبر و هر آنچه در پی آن می آید 

دیگر سلیقه ای نیست.
کارشناس مسائل غرب آســیا با تحسین اعلام 
خبر شجاعانه از سوی سردار حاجی زاده و پذیرفتن 
آن گفت: فرمان مقام معظــم رهبری نصب العین 
همه نیروهای مســلح قرار خواهد گرفت، خصوصا 
فرمانــده پدافنــد کل کشــور باید بــه روز کردن 
اطلاعــات و هماهنگ کردن این شــبکه را به جد 
دنبــال کند چراکــه ما همیشــه در معرض خطر 

هستیم و نباید این خطاهای انسانی شکل بگیرد.
کنعانی مقدم ســوء اســتفاده از خشم عمومی 
و دنبال کــردن اختلافــات توســط جنبش های 
معلوم الحال را مســاله مهمی خواند و تصریح کرد: 
ما در جنگ نظامی بر آمریکا غلبه کردیم، در جنگ 
روانی هم با تشییع پیکر پاک حاج قاسم سلیمانی 
دشــمن را شکســت دادیم، اما پیوســت عملیاتی 

دشمن در بخش روانی ادامه خواهد داشت.
وی اضافه کرد: ما در اطلاع رسانی مغلوب دشمن 
شدیم، دریافت اطلاعات مردم از شبکه های رسمی 
و مجازی در کشــور اختلاف دیــدگاه ایجاد کرده 
و باید این مســاله را مدیریت کرد؛ باید حواسمان 
جمع باشــد که دســتاوردهای بزرگی که در 100 

سال گذشته بی نظیر بوده حفظ شوند.
دبیر حزب ســبز ایران اضافه کرد: مردم باید در 
برابر جنگ روانی با دشــمن »آماده باش« باشند، 
دشمن با شورش از بیرون می خواهد اقدامات انجام 
شده را زیر سوال ببرد؛ شما ببینید در کودتای 28 
مرداد بی بی سی ساعت 12 نیمه شب کد عملیات 
را اعلام می کند، در قــدام اخیر نیز ترامپ توییتی 
با عدد 52 منتشــر می کند 7 هم شــماره مقدس 
آمریکایی ها است، شــماره پرواز بویینگ هم 752 

بوده که همه این موارد باید معلوم شود.
کنعانی مقــدم در پایان تاکید کــرد: جنگ ما 
بــا آمریکا هیبریدی یعنی همه جانبه اســت، باید 
خود را آماده کنیم تا مغلوب جنگ روانی دشــمن 
نباشیم، کما اینکه این اقدام سردار حاجی زاده یک 
پاتک سنگین برای رسانه هایی بود که خودشان را 

آماده کرده بودند ما را بزنند.

لــزوم هم افزایی همــه 25 دســتگاه عضور در 
شــورای مبارزه با مواد مخدر و تمرکز روی مناطق 

حساس
ســپهرغرب، گروه خبــر: فرماندار شهرســتان 
همدان گفت: بهتر اســت در این سه ماه باقی مانده 
از سال جاری، برای مبارزه با اعتیاد در شهر همدان 
روی یــک منطقه یا چنــد محله و چند روســتا 
به صورت خاص متمرکز شــده و با همکاری ســایر 

دستگاه های مربوطه کمر به همت ببندیم.
روز گذشــته جلسه شــورای هماهنگی مبارزه 
بــا مواد مخدر شهرســتان همــدان در فرمانداری 

شهرستان همدان برگزار شد.
در این جلسه حسین افشاری، فرماندار همدان 
ضمن تســلیت شهادت سردار ســپهبد حاج قاسم 
سلیمانی و شــهدای حادثه ناگوار سقوط هواپیما، 
با اســتناد به کلام امام خمینی )ره( که »اگر سپاه 
نبود کشــور هم نبود« به کسانی که در این اتفاق 
به دنبال عقده گشــایی و تضعیف جایگاه حســاس 
و تاثیرگذار سپاه پاســداران انقلاب اسلامی بودند 
اشاره کرد، گفت: یک اشــتباه انسانی قابل تعمیم 
به کل دســتگاه خدمت گزاری مانند ســپاه نیست 
و باید بدانیم که منشــا اصلی حــوادث چند هفته 
گذشته اقدام تروریســتی ترامپ بود و لذا دشمن 
اصلی کشور عزیز ما و جبهه مقاومت و مقصر تمام 

حوادث جهان اسلام، آمریکا است.
وی در ادامــه مبارزه با مواد مخــدر را نیازمند 
میدانی عملیاتی دانســت و گفــت: هماهنگی در 
همین ســتاد و با حضــور همیــن 24 نماینده از 
دســتگاه های مختلف حاضر در همین جلسه انجام 

خواهد گرفت.
افشــاری با بیان اینکه در این جلســه بنا نبود 
گزارش عملکرد داده شــود و هدف از برگزاری این 
جلســه ارائه راهکارها و برنامه هاست، اظهار کرد: 
با ملاحظه اســناد بالادســتی مبارزه با موادمخدر 
بایــد در ســطوح مختلف مردم، خرده فروشــان و 

قاچاقچیان شکل بگیرد.
وی بــا بیان اینکه گرایش بــه مواد مخدر فقط 
منحصر به افرادی که درآمد پایین دارند، نیســت؛ 
افزود: طبق گفته شهید مطهری عامل سعادت هر 
انسانی علم و ایمان است که به ترتیب به دو حوزه 
بینشــی و گرایشی در هر انســانی برمی گردد، در 
زمینه مبارزه با مواد مخدر هم تا زمانی که گرایش 

فرد از بین نرود، فرد به این سمت رو می آورد.
فرماندار ادامه داد: می بایســت شغل جایگزین 
برای خرده فروشــان در نظر گرفته شود و برخورد 

قهری با قاچاقچیان صورت پذیرد.
افشاری خاطرنشان کرد: تنها افرادی می توانند 
خط مقدم مبارزه با مواد مخدر باشــند که باایمان، 

بانشاط و امیدوار به آینده باشند.
وی بــا بیان اینکــه تجربه موفقی در اســدآباد 
داشــتیم که روحانی پر انرژی با همکاری بســیج، 
ســازمان آمــوزش و پــرورش، اداره کل ورزش و 
جوانان، کمیته امداد امام خمینی، توانســت میزان 
ابتلا به اعتیاد را به میزان قابل توجهی کنترل کند، 
اذعان کرد: بهتر اســت در این سه ماه باقی مانده از 
ســال جاری، برای مبارزه با اعتیاد در شهر همدان 
روی یــک منطقه یا چنــد محله و چند روســتا 
به صورت خاص متمرکز شــویم و با همکاری سایر 

دستگاه های مربوطه کمر به همت ببندیم.
مبارزه با مواد مخدر عرصه جهاد است

یزدان آذرمی، دبیر شورای مبارزه با مواد مخدر 
استان همدان، ضمن بیان اینکه جمهوری اسلامی 
ایران جز اولین حکومت هایی است که ستاد مبارزه 
با مواد مخدر تشکیل داده است، گفت: همان طور 
کــه مواد مخدر روز به روز تغییر شــکل می دهند، 
شــکل مبارزه ما هم باید تغییر کند و بدانیم طبق 
گفتــه مقام معظــم رهبری مبارزه بــا مواد مخدر 

عرصه جهاد است.
دبیــر شــورای مبارزه بــا مواد مخدر اســتان 
همــدان، اظهار کرد: اصــل بر پیشــگیری و بعد 
مقابلــه با توزیع کنندگان اســت و برای این کار ما 
کار اطلاعاتــی انجام می دهیم تا بتوانیم با کم ترین 

آسیب ضربه قوی تر بزنیم.
لزوم وجود یک نقشــه راه روشــن و همکاری 

25دستگاه عضور شورای مبارزه با مواد مخدر
آذرمی ادامــه داد: به دنبال ارائه آمار درســت 
هســتیم تا بر اســاس آن بتوانیم با ارائه یک سند 
مبــارزه با مواد مخــدر کوتاه مــدت، میان مدت و 
درازمدت و با همکاری یکدیگــر، به راهکار عملی 

قابل ارزیابی برسیم.
وی با بیــان اینکه اقدامات فرهنگی آموزشــی 
باید افزایش پیدا کند و توجه به نشــاط اجتماعی 
از مهم ترین وظایف ماست، به ظرفیت مناسب ائمه 

جمعه و ارتباط آن ها با مردم جامعه اشاره کرد.
آذرمــی با بیــان اینکه در شهرســتان همدان 
120 مدرســه در طرح »یاریگران زندگی« مشغول 
به فعالیت هســتند گفت: طــرح یاریگران زندگی 
همان نقشــه راهی اســت که از آن صحبت شد و 
هر دســتگاهی که بخواهد این نقشه راه را برای آن 

ارسال می کنیم.

وی بــه تاکید بر بعد نظارتی هم تاکید کرد و از 
همه خواســت مبارزه با مواد مخدر را به مبارزه ای 

همگانی تبدیل کنند.
در ادامــه حمیدرضا الوند، مدیرکل بهزیســتی 
استان همدان با اشاره به ارائه آمار کمپ های ترک 

اعتیاد استان همدان پرداخت.
اعتیاد یک معضل پیچیده و چندمتغیره

مدیرکل بهزیســتی اســتان همدان با اشاره به 
اینکه اعتیاد جز پنج آسیب اجتماعی اصلی کشور 
است، اعتیاد را معضلی پیچیده و چندمتغیره عنوان 

کرد.
الوند با بیــان اینکه ایران به دلیل همســایگی 
با کشــورهای تولیدکننده مــواد مخدر در معرض 
خطر ابتلا به اعتیاد اســت، اظهار کرد: با توجه به 
تلاش هــای زیادی که در جهــت کنترل و کاهش 
استفاده از مواد مخدر در کشور انجام گرفته است، 

آمار ابتلا به مواد مخدر در حال افزایش است.
وی ضمن اشــاره به نقش بهزیســتی به عنوان 
کمیتــه فرهنگی شــورای مبارزه با مــواد مخدر، 
صادقانه اذعان کرد: ما در زمینه فرهنگی نتوانستیم 
نقشه راه برای رسیدن به هدفی واحد ترسیم کنیم 
و با توجه به اینکه اعتیاد از محوری ترین مشکلات 
امروز جامعه ماست، باید یک وزارتخانه برای آن در 

نظر گرفته شود.
الوند با بیان اینکه نرخ شــیوع سوء مصرف مواد 
مخــدر در کشــور 5.4درصد جامعه و در اســتان 
همدان 2.5درصد اســت و رتبه اعتیاد اســتان در 
کشــور از پانزدهم در سال 95 به بیست و یکم در 
ســال 98 رسیده است؛ وضعیت اســتان را بهتر از 

قبل برشمرد.
وی ضمن شــرح مراکز ترک اعتیاد میان مدت، 
به وجود 45کمپ ترک اعتیاد دراستان همدان که 
از این تعداد چهار کمپ زنانه اســت اشــاره کرد و 
گفت: تعداد کم کمپ های زنانه به مسائل فرهنگی 
و زدن برچسب از سمت جامعه مربوط می شود که 

زنان کم تر از مردان تمایل به ترک اعتیاد دارند.
الوند اضافه کرد: در 9ماهه گذشــته سال جاری 
چهار هزار و 81نفر از کمپ های ترک اعتیاد شــهر 
همدان خدمــت دریافت کرده اند کــه 123نفر از 

خدمت گیرندگان خانم هستند.
وی با بیان اینکه ســه کمپ ترک اعتیاد تبصره 
دو ماده 16 در شهرســتان همدان وجود دارد که 
722نفــر پذیــرش کرده اند، گفت: ایــن کمپ ها 
تاکنــون هیچ کمــک مالی از بهزیســتی دریافت 

نکرده اند.

الوند ضمن اشــاره به اینکــه مرکز ماده 16 در 
جاده همدان تحت نظارت شهرســتان کبودراهنگ 
وجود دارد اظهار کرد: پذیرش این مرکز اســتانی 
است و 434نفر به این مرکز ارجاع داده شده اند که 

حدود نیمی از پذیرش آن است.
وی افزود: به جز مراکز وابسته به دانشگاه علوم 
پزشــکی، دو مرکز گذری کاهش آســیب در شهر 

همدان وجود دارد که 599نفر پذیرش داشته اند.
الوند با بیان اینکه در سال 95 پروتکلی به تمام 
استان های کشور مبنی بر ســازمان دهی و اصلاح 
مجدد نیروی انسانی و فضای فیزیکی کمپ ها ابلاغ 
شد و بر اســاس آن تمام کمپ ها موظف شدند به 

روز شوند.
کمپ ترک اعتیاد زیادی داریم

وی افزود: طبق شــاخص تدوین شده در کشور 
استان همدان یک استان درجه دو در زمینه اعتیاد 
اســت و طبق این شاخص به 25کمپ ترک اعتیاد 
احتیاج داریم که اســتان با 45 تعداد کمپ، از این 
آمار جلوتر اســت و باید توجــه و تلاش خود را در 

زمینه پیشرفت کمپ های موجود به کار گیریم.
وی با بیان کرد: تمام اقدامات بهزیستی محدود 
بــه مراکز ترک اعتیاد نیســت و تیم های ســیار، 
پایگاه های ســلامت اجتماعی، مراکز سلامت روان، 
مراکز مشاوره و مشاوره تلفتی 1480از هشت صبح 
تا هشت شــب خدمت رســانی می کنند، از دیگر 
خدمات بهزیستی در راستای مبارزه با مواد مخدر 

است.
الوند با اشــاره به طرح ماد مبنی بر مشــارکت 
دانش آموزان پایه هشــتم، طرح مانا برای نوجوانان 
13 تا 18 ســال گفت: یک مرکز آموزشی حمایتی 
کودک و خانواده برای کودکان خیابانی هم مشغول 

به فعالیت است.
وی ضمن بیان کمبــود کارهای قوی فرهنگی 
در رســانه ها و مطبوعات و عدم وجود سازمان های 
مــردم نهاد تخصصی در زمینه اعتیاد با اشــاره به 
کار فرهنگــی ضعیــف در کتابچه های درســی در 
خصــوص اعتیاد متناســب با گروه ســنی و بدون 
ترســاندن دانش آموزان، بر قــدرت نه گفتن تاکید 
کرد و گفت: بهزیســتی همه گروه های سنی را بر 
نمی گیرد و دیگر دســتگاه های وابسته باید در این 

مهم همت کنند.
الونــدی در پایان افزود: وجود خیرین اعتیاد در 
استان همدان از عوامل وجود مشکل در این زمینه 

است.
در ادامه سرهنگ پیمانی به ارائه آمار کشفیات، 

دستگیری و فروشندگان در سال جاری پرداخت و 
تاکید کرد ما در سطح شهر همدان معتاد متجاهر 
نداریم و بــا توجه به اینکه کمپ ها فقط شــب ها 
پذیرای مصرف کنندگان هســتند، لازم اســت در 
طول روز مشغول به حرفه یا فعالیت مفیدی باشند.

در سطح شهر همدان نقطه آلوده نداریم
ســرهنگ نجفی رئیس مبارزه بــا مواد مخدر 
با بیــان اینکه در ســطح شــهر همــدان تجمع 
مصرف کنندگان وجود ندارد، تصریح کرد: در سطح 

شهر نقطه آلوده نداریم.
وی افزود: ســعی کرده ایم با از بین بردن اماکن 
مخروبــه ای که موجب تجمع مصرف کنندگان مواد 
مخدر می شــود، مناطــق را از حالت پرخطر خارج 

کنیم.
نجفی اظهار کرد: شــهر همــدان برای باندهای 
قاچاق مواد مخدر ناامن اســت چون مقابله با آنان 

پیش دستانه صورت می گیرد.
وی اذعان کرد: سال جاری یک هزار و 320نفر 
خرده فروش مواد مخدر در ســطح استان همدان، 
دســتگیر و تحویل مراجع قضایی شده و دو هزار و 
303 نفــر معتاد و نگه دارنده مواد مخدر دســتگیر 

شده اند.
نجفی با بیان اینکــه 355کیلوگرم ماده مخدر 
در ســال جاری کشف شده که این مقدار نسبت به 
سال گذشته 67درصد افزایش و میزان دستگیری 

4 درصد افزایش داشته است.
برگزاری جشن محله پاک

در ادامه ســرهنگ نظری به نمایندگی از سپاه 
به تجربه های موفق ســپاه در زمینه پیشــگیری و 
انجام کارهای فرهنگی و توانمندسازی برای مصرف 
کنندگان و خرده فروشان پرداخت و از هزینه بالای 
کمپ ها برای بعضی مصرف کنندگان گفت و عنوان 
کرد اگر خیرین این مبلغ را بپردازند شاهد اتفاقات 

بهتری خواهیم بود.
وی ادامه داد: ما به زودی شــاهد جشن محله 

پاک در محله حصار امام خواهیم بود.
الوندی در پاســخ به او گفــت که کمپ ها فقط 
به کســانی خدمات می دهند که خودشان بخواهند 
ترک اعتیاد کنند بنابراین موظف اســت بخشی از 

هزینه را خودش پرداخت کند.
در این جلسه نماینده سازمان تبلیغات اسلامی 
و آموزش و پرورش هم به ارائه پیشنهادات خود در 

زمینه مبارزه با مواد مخدر پرداختند.

همدان آماده کمک به ســیل زدگان سیستان و 
بلوچستان است

مشکل اقلامی نداریم
سپهرغرب، گروه خبر: مدیرعامل جمعیت هلال 
احمر استان همدان با بیان اینکه تاکنون از همدان 
برای کمک به ســیل زدگان درخواست نشده است 

گفت: در صورت نیــاز و اعلام کمک، آمادگی لازم 
وجود دارد.

بهروز کارخانه ای با بیان اینکه تاکنون از همدان 
برای ســیل زدگان کمکی درخواســت نشده است 
اظهار کرد: در صورت نیاز و اعلام کمک به همدان 

آمادگی لازم وجود دارد.

وی با بیــان اینکه در حال حاضر اســتان های 
همجوار زاهدان در حال کمک رسانی به این منطقه 
سیل زده هستند گفت: اگر پس از کمک استان های 
همجوار مجدد نیاز به همکاری و مســاعدت باشد، 

همدان نیز وارد عمل می شود.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر اســتان همدان 

در خصوص وضعیت اقلامی مورد نیاز در انبارهای 
هلال احمر نیز خاطرنشــان کــرد: انبارهای هلال 
احمر همدان مشکلی ندارند و تمام اقلام مورد نیاز 
وجود دارد تا زمان بحران بتوان در اختیار گذاشت.
وی تصریح کرد: در اتفاقات اخیر نیز همدان به 
خوزستان، کرمانشــاه و لرستان کمک رسانی کرده 

و بر این اســاس مشــکلی در اقلام موجود در انبار 
وجود ندارد.

کارخانــه ای در پایان ســخنانش یادآور شــد: 
به تهــران اعــلام کرده ایم که آمادگــی کمک به 
سیل زدگان را داریم اما هنوز اعلام نیاز نشده است.


